

**РОССИЙСКО-ЯПОНСКИЙ НАУЧНЫЙ СИМПОЗИУМ
«ФИЗИОЛОГИЧЕСКАЯ АНТРОПОЛОГИЯ И ЭКОЛОГИЯ ЧЕЛОВЕКА:
АСПЕКТЫ ИЗУЧЕНИЯ СОВРЕМЕННОГО И ДРЕВНЕГО НАСЕЛЕНИЯ»
(К 90-ЛЕТИЮ СО ДНЯ РОЖДЕНИЯ АКАДЕМИКА РАН
Т.И. АЛЕКСЕЕВОЙ)**

Краткое информационное сообщение о недавнем российско-японском научном симпозиуме по физиологической антропологии и экологии человека, посвященного 90-летию со дня рождения академика РАН Т.И. Алексеевой (5–7 декабря 2018 г. НИИ и Музей антропологии МГУ имени М.В.Ломоносова, Москва, Россия).

Ключевые слова: антропология; антропозэкология; адаптация современного населения; новые достижения в экологии человека

5-7 декабря 2018 года в Научно-исследовательском институте и Музее антропологии имени Д.Н.Анучина Московского государственного университета имени М.В.Ломоносова состоялся российско-японский научный симпозиум «Физиологическая антропология и экология человека: аспекты изучения современного и древнего населения» (к 90-летию со дня рождения академика РАН Т.И. Алексеевой). Организаторами симпозиума выступили сотрудники МГУ имени М.В.Ломоносова и Института археологии РАН.

В рамках симпозиума рассмотрено современное состояние вопросов физиологической антропологии и экологии человека, адаптации современ-

ного населения к условиям окружающей среды, антропозэкологических аспектов изучения популяций древнего и современного человека.

Всего было представлено 34 доклада на английском и русском языках.

Материалы симпозиума опубликованы в сборнике «Известия Института антропологии МГУ» [Электронный ресурс] / Е.З. Година (отв. ред.) и др. М.: НИИ и Музей антропологии, 2018. Вып. 4. 70 с.

Фотографии А.А.Мухина

Сведения об авторе

Сухова Алла Владимировна, к.б.н.;

ORCID ID: 0000-0002-8809-3592; alla-sukhova@bk.ru.

Sukhova A.

*Lomonosov Moscow State University, Anuchin Institute and Museum of Anthropology,
Mochovaya st., 11, Moscow, 125009, Russia*

**RUSSIAN-JAPANESE SCIENTIFIC SYMPOSIUM «PHYSIOLOGICAL
ANTHROPOLOGY AND HUMAN ECOLOGY: STUDIES IN MODERN
AND ANCIENT POPULATIONS» (TO THE 90TH ANNIVERSARY
OF ACADEMICIAN OF RAS TATIANA ALEXEEVA)**

A brief note for the Russian readers on the recent Russian-Japanese Scientific Symposium «Physiological Anthropology and Human Ecology: Studies in modern and ancient populations» (to the 90th Anniversary of Academician of RAS Tatiana Alexeeva), that was held in Anuchin Institute and Museum of Anthropology (Lomonosov Moscow State University, Russia) on December 5-7, 2018.

Keywords: anthropology; anthropoecological aspects; adaptation of modern population; new advances in human ecology

Autors' information

*Sukhova A., PhD; ORCID ID: 0000-0002-8809-3592;
alla-sukhova@bk.ru.*



Foto 1. Participants of the conference



Foto 2. Professor Akira Yasukouchi (*Kyushu University, Japan*) and Professor Elena Godina (*Lomonosov Moscow State University, Russia*)



Foto 3. Professor Harunobu Nakamura (*Kobe University, Japan*) and Academician Alexandra Buzhilova (*Lomonosov Moscow State University, Russia*)



Foto 4. Professor Akira Yasukouchi (*Kyushu University, Japan*). Effects of an artificial skylight in a daytime on non-visual functions in young adults (with Maeda Takafumi, Hara Kazuyoshi, Furuune Hiroyuki)



Foto 5. Dr. Andrey Kozlov (*Lomonosov Moscow State University, Russia*). Overweight and obesity in Arctic populations (with Galina Vershubskaya)



Foto 6. Professor Elena Godina (*Lomonosov Moscow State University, Russia*). Secular trend in Russia: past, present and future



Foto 7. Professor Susumu Kudo (*Kyushu University (Japan)*). Physiological and genetic variation of finger cold-induced vasodilation



Foto 8. Dr. Tomoaki Kozaki (*Fukuoka Women's College, Japan*), Dr. Yuko Hishiyama (*The University of Tokyo, Japan*), Professor Motoharu Takao (*Tokai University, Japan*), Dr. Keita Ishibashi (*Chiba University, Japan*)



Foto 9. Professor Taro Yamauchi (*Hokkaido University, Japan*). Secular changes in growth and physical fitness among Japanese children: past, present and future



Foto 10. Dr. Yuko Hishiyama (*The University of Tokyo, Japan*). Interior wood and human health



Foto 11. Professor Harunobu Nakamura (*Kobe University, Japan*) and Dr. Yoshiki Yasukochi (*Mie University, Japan*)



Foto 12. Professor Elena Godina (*Russia*), Professor Taro Yamauchi (*Japan*) and Dr. Sergey Rudnev (*Russia*)



Foto 13. Dr. Midori Nishimura (*Kyushu University, Japan*). The relationship between 5-HTTLPR and Event-related Potentials (ERPs) during picture processing in anticipation task (with Fumi Kishida, Sigeki Watanuki)



Foto 14. Professor Motoharu Takao (*Tokai University, Japan*). Visual field bias in memory for emotional facial expression (with Peerapol Prasansieng)



Foto 15. Dr. Mariya Dobrovolskaya (*Institute of Archaeology RAS, Russia*). Isotopic data for the lifestyle reconstruction of the Medieval population of the European boreal forests (paleoecological study) (with Alexey Tiunov, Arkadiy Savinetsky, Olga Krylovich, Evgeniya Kuz'micheva, Nataliya Svirkina)



Foto 16. Professor Harunobu Nakamura (*Kobe University, Japan*). Eating behavior, lifestyles and body composition in school children (with Kumiko Ohara, Katsuyasu Kouda, Tomoki Mase, Yuki Fujita, Katsumasa Momoi, Chiemi Miyawaki, Tomoko Fujitani)